
اقتصادی 6

مدیرعامل فرابورس ایران اعلام کرد:

ورود مؤسسات بزرگ رسانه ای به 
بازار سرمایه برای تامین مالی

گــروه اقتصادی - مدیرعامــل فرابورس ایران با بیــان اینکه بحث 
ورود صنعت رســانه به بازار ســرمایه مغفول مانده که  باید به آن پرداخته 
شــود، گفت: بــرای حمایت از حوزه اقتصاد رســانه، بازار ســرمایه باید 
 مؤسســات بزرگ رســانه ای را پذیــرش کند تا به تأمیــن مالی این حوزه 

کمک شود.
»امیر هامونی« با بیان اینکه بحث  رســانه و رابطه آن با بازار ســرمایه 
و اقتصاد کشــور یک رابطه دوطرفه اســت، افزود: در راســتای توســعه 
ســواد مالی طی ســال های گذشــته در تلاش بودیم تا در کنار رسانه ملی 
از ســازوکار تلویزیون اینترنتی اســتفاده کنیم، در ادامه با همکاری سازمان 
صداوســیما توانســتیم  مجوز لازم را از ســازمان تنظیم مقررات صوت و 
تصویر فراگیر اخذ کنیم تا یک رســانه تخصصی در حوزه بازار ســرمایه 
 را کلیــد بزنیم که حال شــاهد رونمایــی از  تلویزیــون اینترنتی »واچار« 

هستیم.  
وی با اشــاره به اینکــه به طور معمول در عرصه رســانه و همچنین 
رســانه های اقتصادی کمتر به موضوع اقتصاد رســانه و معیشت افراد این 
 حوزه توجه شــده اســت، گفت: بیشــتر موضوع بحث رســانه اقتصادی 
مطرح شده و این در حالی است که در رسانه ها طی سال های اخیر اقدامات 
 متنوعــی در حوزه اقتصاد و به صورت خاص بازار ســرمایه انجام شــده  

است.  
لزوم تأمین مالی رسانه ها از بازار سرمایه

هامونــی در ادامــه با بیان اینکه در حوزه اقتصاد رســانه، بحث ورود 
صنعت رســانه به بازار ســرمایه مغفول مانده که  باید به آن پرداخته شــود، 
اظهار داشــت: نباید انتظار داشت رسانه اقتصادی داشته باشیم اما به اقتصاد 

رسانه توجه نشود.  
مدیرعامل فرابورس ایران معتقد اســت برای حمایت از حوزه اقتصاد 
رسانه، بازار سرمایه باید مؤسسات بزرگ رسانه ای را پذیرش کند تا به تأمین 

مالی این حوزه کمک شود.
وی بــا بیان اینکه برنامه های متعددی برای توســعه این رســانه تهیه 
و پیش تولیــد شــده و در آینده نیز تولید خواهد شــد، خاطرنشــان کرد: 
امیدواریم رســانه پذیرش شــده در بورس بتواند نقــش  مؤثری در حوزه 
ارتقای ســواد مالــی همگانی، تحلیل بازار ســرمایه و دانــش اقتصادی 
 داشــته باشد و به کمک آن شاهد عمق بخشی ســواد  مالی در بازار سرمایه 

باشیم.  

گروه اقتصادی - بســتک یکی 
از شــهرهای تاریخی و قدیمی استان 
هرمزگان ســال هاست که از نبود آب 
پایــدار رنج می برد. از ســال ۸۴ طرح 
انتقال خط محرم به شهرســتان های 
غربی اســتان هرمزگان کلید خورد و 
تلاش هــای زیادی بــرای تأمین آب 
شهرستان های پارســیان، بندرلنگه و 
بستک شد ولی همچنان مشکل کم آبی 
و نبود آب پایدار درغرب هرمزگان پا 
بر جا هست. مشکلی که شاید با انتقال 

آب از خلیج فارس حل شود.
در سال های اخیر دولت شیرین 
ســازی آب دریا را در دستور کار قرار 
داده اســت و با احداث آب شــیرین 
کن هــا در خلیج فارس اقدام به تأمین 
آب مورد نیاز صنایع و شــرب خانگی 
در اســتان های کرمان، یزد و اصفهان 
کرده اســت. روشی که هنوز از سوی 
کارشناســان محیــط زیســت مورد 
تأیید نیســت و خطری بــرای آینده 
زیستگاه های آبزیان و گونه های دریایی 

در خلیج فارس می دانند.
علیرغم بررسی روش های دیگر 
برای تأمین آب مورد نیاز شهرستان های 
هرمزگان شاید انتقال آب از بندر چارک 
به شهرســتان های همجــوار یکی از 
دســترس ترین راههای انتقال آب و 

تأمین آب مورد نیاز باشد.
تنها راه نجات بستک تکمیل 
ســامانه آبرســانی چارک به 

بستک است

حمیدرضــا جانبــاز مدیرعامل 
شــرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشــور پس از بازدید از روند احداث 
طرح آبرســانی از چارک به بستک در 
جمع خبرنگاران با بیان اینکه بستک و 
جناح نیازمند اقدمات ماندگار و پایدار 
است، افزود: برای رفع کم آبی بستک 
اقداماتی انجام شده اما آنچه به پایداری 
آب این شهرستان کمک می کند، اتمام 
خط انتقال آب از بندر چارک به بستک 
اســت که عملیات اجرایی آن با اعتبار 
۲۵۰ میلیارد تومان در حال انجام است.
وی افــزود: این خــط انتقال به 
طــول ۷۰ کیلومتر در حــال احداث 
اســت که به دلیل ارتفاع از سطح دریا 
می بایست در چهار مرحله پمپاژ شود. 
مدیرعامل شــرکت مهندســی آب و 
فاضلاب کشور با بیان اینکه این پروژه 
در سازمان برنامه و بودجه ردیف ندارد 
از اعضای کمیســیون عمران مجلس 
شورای اسلامی خواست برای تسریع 
در آبرسانی به شهرستان بستک ردیف 

مشخصی برای آن در نظر بگیرند.
وی ادامــه داد، بــرای تأمین آب 
شــرب مردم دو شهر جناح و بستک و 
۳۹ روســتا احداث آب شیرین کن ۸ 
هزار متر مکعبی چارک در دستور کار 
اســت. جانباز با اشاره به اینکه سامانه 
آبرسانی به بستک و جناح و روستاهای 
مســیر در دو جز تعریف شده است، 
گفت: همه هزینه هــای آن را وزارت 
نیرو تأمیــن می کند که مناقصه آن نیز 

انجام شده است.
مالی  تأمیــن  روش هــای 
پروژه خط انتقال آب مشــخص 

شد
وی ادامــه داد، از مجمــوع ۷۰ 
کیلومتر خط انتقــال آب از چارک به 
بستک، ۱۵ کیلومتر آن انجام شده است 
که خوشــبختانه در جلسه با اعضای 
کمیســیون عمران مجلس و حمایت 
رئیس این کمیسیون و نمایندگان عضو 
قرار شد سه روش تأمین اعتبار مالی این 

پروژه مورد بررسی و عملیاتی شود.
بــه گفتــه مدیرعامل شــرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشــور، با 
مذاکرات انجام شــده در این نشست 
راهکارهــای تأمین اعتبــار از محل 
ســرمایه گذاری بانک هــا، اعتبارات 
مدیریت بحران و.. پیشــنهاد شــد که 
بزودی تصمیم گیری نهایی با حمایت 
کمیســیون عمــران مجلس صورت 

خواهد گرفت.
وی گفت: عزم وزارت نیرو بر این 
اســت که پروژه مذکور در زمان کوتاه 
به ســرانجام برسد و مشکلات کمبود 
آب ناشی از خشکسالی و تغییر اقلیم 
از طریق شیرین سازی آب دریا مرتفع 
شود.  همچنین رضایی رئیس کمیسیون 
عمران مجلس شورای اسلامی نیز در 
این نشست گفت: مقدمات انتقال آب 
از دریا پس از شیرین سازی به بستک 
انجام و قرارداد نیز بسته شده است ولی 

برای تسریع نیازمند اعتبار ویژه است.

به گفته وی، در نشست مشترک 
اعضای کمیســیون عمران مجلس و 
دســت اندرکاران آبفــا، راهکارهای 
مختلف مــورد ارزیابی قرار گرفت و 
نهایتاً به سه پیشــنهاد رسیدیم که در 
کمیســیون عمران با دعوت از رئیس 
مدیریت بحران، رئیس برنامه و بودجه 
و مدیرعامل آب و فاضلاب کشــور 
مقدمات تزریق منابع مالی به این پروژه 

فراهم خواهیم کرد.
بستک فاقد منبع آب شیرین 

است
امین قصمی مدیرعامل شرکت 
آب و فاضــلاب هرمــزگان در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه بســتک منابع 
آبی بســیار محدودی دارد، افزود: در 
حال حاضر از طریق شش حلقه چاه در 
دشت لاورمیستان ۸۰ لیتر بر ثانیه آب 
برداشــت و به روستاهای و شهرهای 

شهرستان بستک پمپاژ می شود.
وی افــزود: ۸۰ درصد جمعیت 
بستک در روستاها ساکن هستند و این 
شهرستان هیچ منبع آب شیرینی ندارد 
و مجبوریم با احداث آب شــیرین کن 
بــروی چاه ها مشــکل تأمین آب این 
مناطــق را در کوتاه مدت حل کنیم اما 
به دلیل پیشــروی آب های زیر زمینی 
به سمت شوری بیشتر، قابلیت تبدیل 
به آب شــرب با استفاده از آب شیرین 

کن های موجود ندارند.
و  آب  شــرکت  مدیرعامــل 
فاضــلاب هرمزگان تنهــا راه نجات 

شهرســتان بســتک را اجرای سامانه 
تأمین آب بستک از بندر چارک عنوان 
کرد و گفت: با کمک هایی که شرکت 
مهندســی آب و فاضلاب کشور کرده 
اســت حدود ۱۵ کیلیومتر در مناطق 
صعب العبور خط انتقال را اجرا کرده 
ایم و مخزن خط الــراس نیز در حال 

اجراست.
۷۵ هــزار نفــر جمعیت در 

انتظار آب پایدار
وی افزود: این پروژه در ســه فاز 
اضطــراری، فاز اول و فاز دوم طراحی 
شده است که در فاز اضطراری حدود 
۱۴ روســتا در شهرســتان لنگه از آب 
شرب بهره مند خواهد شد. در فاز اول، 
خط انتقال ۲۰ کیلومتری در نظر گرفته 
شده است که با احداث آن آب به جناح 
خواهد رسید. وی اعتبار مورد نیاز برای 
فاز اول این پروژه را ۱۶۰ میلیارد تومان 
عنوان کرد و افزود: با توجه به نگرانی 
کمبود آب بســتک، بایستی این پروژه 
تا ســال آینده تکمیل و علاوه بر جناح 
و بســتک ۳۹ روستای مسیر نیز از آب 
پایدار بهره مند خواهند شد. با تکمیل 
این طرح ۴۳ هزار نفر از جمعیت فعلی 
و در افق طــرح حدود ۷۵ هزار نفر از 
آب شرب پایدار بهره مند خواهند شد.
قصمی تصریح کرد: مردم بستک 
بــا امید به تکمیل این پــروژه نهایت 
همکاری با آب و فاضلاب داشــته اند 
والان زمان آن رسیده تا برای این پروژه 

فکر اساسی کرد.

۸۰ درصد جمعیت بســتک در روســتاها ساکن هستند و این شهرســتان هیچ منبع آب 
شــیرینی ندارد و مجبوریم با احداث آب شــیرین کن بروی چاه ها مشــکل تأمین آب این 
مناطــق را در کوتــاه مدت حل کنیم اما به دلیل پیشــروی آب های زیر زمینی به ســمت 
شوری بیشتر، قابلیت تبدیل به آب شرب با استفاده از آب شیرین کن های موجود ندارند.

آب سال آینده می رسد؛

تامین آب بستک از خلیج فارس
؟ 

بستک یکی از شهرهای قدیمی و تاریخی استان هرمزگان همچنان از نبود آب پایدار رنج می برد 
از این رو تصمیم گیران ملی به دنبال انتقال آب از خلیج فارس به بستک و روستاهای در مسیر هستند.

گروه اقتصادی - رئیس کل بانک 
مرکزی گفت: طی سه سال گذشته این 
بانک از تمام ظرفیت خود استفاده کرده 
تا ضمن ایجاد ثبات در اقتصاد بتواند با 
وجود تحریم ها نیازهای ارزی و ریالی 
فعالیت های اقتصادی را به نحو مناسب 
تامین کند و به طور خاص در سال های 
اخیر تأمین ارز کالاهای اساسی، دارو و 
واکسن کوید ۱۹ را در اولویت خود قرار 
داده است.اکبر کمیجانی در پیامی ضمن 
تبریک شصت ویکمین سالروز تأسیس 
بانک مرکزی گفت: طی حدود سه سال 
و نیم گذشــته اقتصاد ایران تحت فشار 
شدیدترین تحریم های اقتصادی تاریخ 
قــرار گرفته و بانک مرکــزی به عنوان 

ســتون نظام مالی کشــور در معرض 
و مرکــز حملات مســتقیم در جنگ 
اقتصادی قرار داشته است. خوشبختانه 
با تدابیر به عمل آمده، امروز تحریم های 
حداکثری دشمنان کشور حتی به زعم 
آنها با شکست مواجه شده است. البته این 
تحریم ها دارای اثرات منفی براقتصاد به 
ویژه در حوزه های نرخ ارز و تورم بوده 
است.در این ســال ها، بانک مرکزی از 
تمام ظرفیت خود استفاده کرده تا بتواند 
با وجود تحریم ها نیازهای ارزی و ریالی 
فعالیت های اقتصادی را به نحو مناسب 
تامین کند و به طور خاص در سال های 
اخیر تأمین ارز کالاهای اساسی، دارو و 
واکسن کوید ۱۹ را در اولویت خود قرار 

داده تا در این شــرایط تحریمی و شیوع 
بیمــاری کرونا در حفاظــت از اقتصاد 
کشور و سلامت مردم عزیز نقش آفرینی 
کند. عالی ترین مقام بانک مرکزی رئوس 
اقدامات سیاستی این بانک در حوزه های 
سیاست گذاری پولی، اعتباری، ارزی، 
نظارتــی، فناوری های نوین و حقوقی 
را برشــمرد و تصریح کرد: نوین سازی 
چارچــوب سیاســت گذاری پولی و 
اجرای عملیات بازار باز، اولویت بندی 
تسهیلات بانکی به منظور تامین سرمایه 
در گردش واحدهــای تولیدی، تامین 

مالــی بنگاه های کوچک و متوســط و 
شــرکت های دانش بنیان، تســهیلات 
مربوط به خرید تضمینی گندم و ســایر 
محصولات کشــاورزی و تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و همچنیــن 
اعطای تسهیلات حمایتی به بنگاه ها و 
خانوارهای آسیب دیده از بیماری کرونا 
از جملــه اقدامات سیاســتی این بانک 
در ایــن زمینه بوده اســت. همچنین به 
گفته دکتــر کمیجانی مدیریت واردات 
و تامین ارز ترجیحی کالاهای اساســی 
و ضــروری، طراحی و عملیاتی کردن 

ســازوکارهای ویژه برای دریافت ها و 
پرداخت های ارزی و گسترش عملیات 
بازار متشــکل ارزی از دیگر سیاست 
های بانــک مرکزی در حــوزه ارزی 
اســت. رئیس شــورای پول و اعتبار به 
سایر اقدامات سیاســتی اشاره و تأکید 
کرد: ادغام بانک ها و موسسات اعتباری 
وابسته به نیروهای مسلح در بانک سپه، 
تکمیل فرآیند اجرای کامل قانون جدید 
صــدور چک، راه اندازی ســامانه های 
مختلف در حــوزه نظام های پرداخت، 
ارزی، اعتبــاری و اطلاعــات بانکی و 

پیگیری جــدی پرونده های بین المللی 
طرح شــده بر علیه بانک مرکزی ایران 
در دادگاه هــای بین المللی و توفیق در 
احقاق حقوق ملــت ایران از مهم ترین 
محورهــای اقدامات سیاســتی بانک 

مرکزی است.

توسط رئیس کل بانک مرکزی صورت گرفت:

تشریح اقدامات سیاستی بانک مرکزی در زمان تحریم و کرونا

گروه اقتصادی - رییس سازمان 
بورس و اوراق بهادار گفت: با ورود 
منابع مردم به ســمت بازار سرمایه، 
بنگاه های اقتصادی و شــرکت هایی 
که در بورس حضور دارند می توانند 
تامین مالــی قوی تری را از این بازار 
داشته باشند و از این طریق نقدینگی 
را به ســوی سرمایه گذاری در تولید 
سوق دهند که سبب افزایش تولید و 

اشتغال می شود.
"محمدعلی دهقان دهنوی" به 
عملکرد دولت در هدایت ســرمایه 
های مردم به بازار ســرمایه اشــاره 
کرد و گفت: ســازمان بورس نقشی 
را بــرای دولت قائل اســت که آن را 
باید در اقتصاد کشور ایفا کند، دولت 
سیاستگذار کلان و تنظیم گر اصلی 
اقتصاد کشــور است، به همین دلیل 
باید در کشــورهایی مانند ایران که با 
اقتصاد دولتی همراه هستند در فرآیند 
تولید کالا و خدمات حضور داشــته 

باشد.
وی خاطر نشــان کــرد: نقش 
سیاستگذاری و تنظیم گری دولت، 
نقشی کاملا پذیرفته شده در همه دنیا 

و مورد مطالبه فعالان بازار است.
دهقان دهنوی با تاکید بر اینکه  
وظیفه دولت دعــوت مردم به بازار 
ســرمایه است،  ادامه داد: بازار سهام 
مکانی اســت که مکانیزم آن باعث 
تامیــن مالی برای تولید می شــود، 

پــس با ورود منابع مردم به ســمت 
بازار ســرمایه بنگاه های اقتصادی و 
شــرکت هایی که در بورس حضور 
دارند می توانند تامین مالی قوی تری 
را از این بازار داشــته باشند و از این 
طریق نقدینگی را به منظور ســرمایه 
گذاری به ســمت فعالیت های خود 
انتقال می دهند تا سبب افزایش تولید 

و اشتغال شود.
لزوم ســرمایه گذاری در بازار 
ســرمایه به جای بــازار ارز، طلا و 

مسکن
رییس سازمان بورس و اوراق 
بهادار با طرح این سوال که اگر مردم 
پــس اندازهای خــود را وارد بازار 
سرمایه نکنند پس باید آن را به سمت 
کدام بازار سوق دهند؟ ادامه داد: پس 
اندازها در وهله نخست وارد سیستم 
بانکی می شــود و از این مســیر به 
نیازهای مردم تخصیص پیدا می کند 
امــا اگر مردم به هر دلیلی برای حفظ 
ارزش ســرمایه خود و کشف منافع 
بیشتر تصمیم گرفتند تا سرمایه خود 
را تبدیل به دارایی کنند اگر این اقدام 
را از طریق بــازار ارز انجام دهند به 
معنی این است که به دولت خارجی 

وام بدون بهره را اعطا کرده اند.

به گفته دهقان دهنوی، حتی اگر 
این اتفاق در بازار طلا رخ دهد ممکن 
است ارزش دارایی آنها حفظ شود یا 
ریســک کمتری را متحمل شوند اما 
با ســرمایه گذاران در این بازار هیچ 
نفعی را به اقتصاد کشور نمی رسانند.
رییس سازمان بورس و اوراق 
بهادار خاطرنشان کرد: در صورتی که 
مردم پس اندازهای خود را وارد بازار 
مسکن کنند، ممکن است فعالیت آنها 
تا حدی به نفع تولید مسکن باشد اما 
از یــک جایی به بعد که در این بازار 
تقاضای ســفته بازانه رخ دهد زمینه 
افزایش قیمت مسکن فراهم می شود 
و بعــد از مدتی این موضوع خود را 
در سبد کالای خانوار مردم به شکل 

افزایش اجاره نشان خواهد داد.
وی با بیان اینکه بازار ســرمایه 
محلی اســت که دولت باید مردم را 
برای ســرمایه گذاری بــه این بازار 
هدایت کنــد، گفــت: در کنار این 
دعــوت باید به طور حتــم به مردم 
تاکید شود که این بازار با ریسک های 
خاص خود همراه اســت و ورود به 
این بازار باید به طور حتم به دو شکل 

انجام پذیرد.
دهقــان دهنوی گفــت: بارها 

اعلام کرده ایم، افرادی که از دانش و 
تخصص کافی برای سرمایه گذاری 
در این بــازار برخوردارند، با الفبای 
سرمایه گذاری در بورس آشنا و قادر 
به مدیریت ریســک های ایجادشده 
در بازار هستند می توانند به صورت 
مســتقیم اقدام به سرمایه گذاری در 

بورس کنند.
رییس سازمان بورس و اوراق 
بهادار ادامه داد: در غیر اینصورت فرد 
به هیچ عنوان نباید به صورت مستقیم 
وارد این بازار شود، بلکه بهتر است از 
طریق مکانیزم صندوق های سرمایه 
گذاری که تحت مدیریت افراد حرفه 
ای قرار دارند اقدام به سرمایه گذاری 
در ایــن بازار کنــد و از مزایای بازار 

سهام منتفع شود.
برای حمایت  پیشنهاداتی 

از تازه واردان بورسی
دهقان دهنوی با اشاره به حمایت 
از سرمایه گذاران و جلوگیری از زیان 
سهامداران تازه وارد، گفت: برخی از 
پیشــنهاداتی که برای محدود کردن 
معاملات مطرح می شد ممکن است 
نتیجه عکس بدهد بــه عنوان مثال،  
دامنه نوسان ممکن است تا حدودی 
از ســرعت حرکت بازار جلوگیری 

کند اما هیجان بیشتری را بر معاملات 
ایجــاد خواهد کرد و منجر به عطش 

تقاضای موجود در بازار می شود.
وی با اشاره به اینکه فرض دیگر 
برای کاهش ضرر و زیان سهامداران 
در بــازار اعمال برخی از محدودیت 
ها برای ســهامداران تازه وارد بود، 
گفت: ایــن محدودیت ها در برخی 
از بازارهای دنیا اعمال می شــود اما 
کارهایی که در سازمان بورس انجام 
شــد اعمال برخی از محدودیت ها 
بود. دهقان دهنوی با بیان اینکه ایجاد 
محدودیت برای ســهامداران جهت 
جلوگیــری از ورود به هر ســهمی 
در بازار می تواند زمینه ســاز ایجاد 
مشکلاتی در بازار باشد، افزود: باید 
زمینــه ای را فراهم کــرد تا اطمینان 
خاطر داشــته باشیم که سهامداران با 
فروش کل دارایی های خود وارد این 

بازار نشده اند.
رییس سازمان بورس و اوراق 
بهــادار با بیان اینکه باید از این به بعد 
برای افراد تازه وارد به بازار ســرمایه 
می شــوند فیلترهایی را تعیین کنیم، 
گفت: اکنــون در تلاش برای ایجاد 
برخی از موانع هستیم اما دیگر نمی 
توان برای افرادی که در گذشته وارد 

بازار شده اند محدودیتی را اعمال یا 
حق معامله را از آنها سلب کرد، تلاش 
ما این است که آنها را تشویق کنیم تا 
به سراغ سرمایه گذاری غیرمستقیم 
از طریق شــرکت های سبدگردان یا 

صندوق سرمایه گذاری بروند.
میزان خــروج نقدینگی از 

بازار سهام
وی در پاســخ به سوالی مبنی 
بــر اینکه در زمان ریزش شــاخص 
بورس چه میزان پول از بازار ســهام 
خارج شــد، گفت: همه اعداد اعلام 
شــده از ســوی برخی مسوولان در 
زمینه خروج ســرمایه از بازار، اشتباه 
اســت زیرا به هیچ عنوان نمی توان 
عدد دقیقی را در این باره اعلام کرد.

دهقان دهنوی خاطرنشان کرد: 
اعلام اینکه چه میزان سرمایه از بازار 
خارج شــده اســت به هیچ عنوان 
درست نیســت، چیزی که به عنوان 
خروج پول از آن صحبت می شــود 
میزان خرید و فروش بین اشــخاص 

حقیقی و حقوقی است.
رییس سازمان بورس و اوراق 
بهــادار اظهار داشــت: در ماه های 
ابتدایی سال ۹۹ که ورود مردم به بازار 
سهام گســترش پیدا کرد، بیشترین 

میزان تقاضا از ســوی ســهامداران 
حقیقی بود و اتفاقا ســازمان بورس 
در آن زمان ســهامداران حقوقی را 

تشویق به فروش بیشتر سهام کرد.
به گفتــه وی، در مقابل فروش 
سهام دولت، ۳۲ هزار میلیارد تومان 
انتقال مالکیت از حقوقی به حقیقی و 

حقوقی داشتیم.
دهقــان دهنوی با بیــان اینکه 
جریان معاملات در پنج ماه نخست 
ســال ۹۹ بیشــتر به صورت انتقال 
مالکیت از سمت حقوقی به حقیقی 
بود، گفت: در هفت ماه باقیمانده سال 
۹۹ بــا توجه به اینکــه حقوقی ها را 
تشویق و الزام به خرید در بازار کردیم 
انتقال سهام بیشتر از سمت حقیقی به 
حقوقی صورت گرفت اما نمی توان 
هیچ محاســبه دقیقی را انجام داد که 
ســهامداران خرد در چند ماه پایانی 
ســال ۹۹ چه میزان ســهام فروخته 
اند، زیرا ایــن موضوع قابل ارزیابی 
نیست که سهامداران نقدینگی های 
در اختیار خود را در این بازار دوباره 
ســهام خریدنــد یــا وارد صندوق 

سرمایه گذاری کردند.
مجازات متخلفان در بازار 
سرمایه باید از نوع بازدارنده 

باشد
رییس سازمان بورس و اوراق 
بهادار با اشــاره به اینکه در مقطعی 
که شــاخص بورس در حال ریزش 
بود اشــخاص مختلف تلاش برای 
حمایت از بازار سرمایه داشتند، گفت: 
تقسیم بازار ســرمایه به سهامداران 
حقیقی یا حقوقی و قرار دادن آنها در 
مقابل یکدیگر نوعی خیانت به بازار 

سرمایه محسوب می شود.
وی با بیان اینکه با توجه به اینکه 
حقوقی ها از مالکیت بیشتری در بازار 
برخوردارند اما  فعالیت حقیقی ها ۸۰ 
درصد فعالیت بازار سرمایه را شامل 
می شــود، گفت: در معاملات بازار 
سرمایه همیشه ممکن است تخلفاتی 
صورت بگیرد اما سازمان بورس همه 
تخلفات را به موقع شناسایی و با آنها 
برخورد قانونی می کند، در این میان 
ســازمان بورس باید سیستم نظارت 
بــر معاملات بازار را بــه روز کند و 
نظارت بهتری را نســبت به این بازار 

داشته باشد.
دهقان دهنــوی با بیان اینکه ما 
بــه دنبال تقویت مجازات های بازار 
ســرمایه هســتیم و جنس مجازات 
باید از نوع بازدارنده باشد، گفت: در 
صورت برخــورد قاطع با  تخلفات 
کشف شــده در بازار، انگیزه دیگر 
متخلفان در بازار برای انجام اقدامات 

نامتعارف کاهش پیدا می کند.

گروه اقتصادی -  ســخنگوی 
گمرک گفت: بر اســاس بند "خ" ماده 
ســه قانون امور گمرکی، مسئول ارائه 
آمار رســمی تجارت خارجی گمرک 
اســت، بنابراین همانطور که پیشــتر 
نســبت به آمارهای این حــوزه بیان 
شد، بهتر است بانک مرکزی در حوزه 
وظایف خود تمرکز کند و در صورت 
نیاز به اعلام آمار تجارت خارجی به آمار 
گمرک استناد کند تا مشکلی پیش نیاید. 
سید روح اله لطیفی، سخنگوی گمرک 
اظهار داشــت: آمارتجارت کشــور 
)ســرجمع صــادرات و واردات( در 
تیرماه از لحاظ وزنی ۱۲میلیون و ۴۶۲ 
هزار تن به ارزش ۸میلیارد و ۱۲ میلیون 
دلار بوده است که سهم صادرات در این 
ماه )۳۱روز(، هشت میلیون و ۳۶۴هزار 
تن به ارزش سه میلیارد و ۶۴۹ میلیون 
دلار بوده اســت که نسبت به صادرات 
کشور در تیرماه سال ۹۹ از لحاظ وزنی 
بدون تغییر و از لحاظ ارزش ۵۳ درصد 

رشد داشته است. وی در واکنش به ارائه 
آمارهای تجارت خارجی توسط بانک 
مرکزی گفت: بر اســاس بند "خ" ماده 
سه قانون امور گمرکی، مسئول ارائه آمار 
رسمی تجارت خارجی گمرک است، 
بنابراین همانطور که پیشــتر نسبت به 
آمارهای این حوزه بیان شد، بهتر است 
بانک مرکــزی در حوزه وظایف خود 
تمرکز کنــد و در صورت نیاز به اعلام 
آمار تجــارت خارجی به آمار گمرک  
استناد کند تا مشکلی پیش نیاید. لطیفی 
در خصوص مقاصــد کالاهای ایرانی 
افزود: چین بــا دو میلیون و ۷۸۰ هزار 
تن به ارزش یک میلیارد و ۲۵۲میلیون 
دلار، عــراق با یک میلیون و ۳۳۱ هزار 
تــن به ارزش ۴۷۳میلیون دلار، امارات 
با ۸۴۳هزار تن بــه ارزش ۳۵۲میلیون 
دلار، ترکیه بــا ۳۵۰ هزار تن به ارزش 
۳۲۸میلیون دلار و افغانستان با ۴۱۵هزار 
تن به ارزش ۲۵۸میلیون دلار پنج مقصد 
اصلی صادرات کالاهای ایرانی در تیرماه 

بودند. چین در این ماه نسبت به تیر۹۹ 
،۱۹درصــد ازلحاظ وزنی و ۹۴درصد 
از لحاظ ارزش کالای بیشــتریاز ایران 
خریداری کرده اســت، عراق کاهش 
هشت درصدی در وزن و دو درصدی 
در ارزش را در خریــد کالای ایرانــی  
نســبت به تیرمــاه ۹۹را تجربه کرده، 
امــارات  در وزن کاهش ۳۱ درصدی 
و درارزش افزایش ۳۹ درصدی داشته، 
ترکیــه افزایش هشــت درصدی در 
وزن و ۱۱۰درصــدی درارزش کالای 
خریداری شــده از ایران را  نســبت به 
تیرماه ۹۹ تجربه کرده و نهایتا افغانستان 
با وجود کاهــش ۳۷درصدی در وزن 
کالاهای ایرانی ۱۸ درصد ارزش کالاها 
نســبت به تیرماه ســال ۹۹ بیشتر بوده 
اســت . آمار اعلام شــده در بالا صرفا 
مربــوط به تیرماه ۱۴۰۰ در مقایســه با 
تیر سال۹۹بوده   درصورتیکه بخواهیم 
روند تغییــرات در صادرات ۴ماهه  را 
بررســی  کنیم  چین ۱۵ درصد در وزن 

و ۷۸ درصد در ارزش،عراق ۷۰ درصد 
در وزن و ۴۳ درصد در ارزش، امارات 
منفــی هفت درصــد در وزن و مثبت 
۳۳درصــد در ارزش، ترکیه ۱۶درصد 
در وزن و ۱۲۲ درصــد در ارزش و 
افغانســتان منفی ۱۵ درصد در وزن و 
مثبت دو درصد در ارزش را نســبت به 
۴ماهه نخســت سال قبل  تجربه کرده 
است. سخنگوی گمرک در خصوص 
میــزان واردات دریک ماهه تیر گفت: 
در۳۱ روز تیرماه امسال چهارمیلیون و 
۹۸ هزارتن کالا به ارزش  چهارمیلیارد 
و ۳۶۳میلیون دلار وارد کشــور شد که 
نســبت به واردات در تیرماه سال ۹۹ از 
لحاظ وزن ۴۱درصد و از لحاظ ارزش 
۲۹درصد افزایش داشــته اســت. وی  
در خصوص کشــورهای مبدا خرید 
کالاهــای وارداتی کشــورمان گفت: 
امارات با یک میلیون و ۵۵۱ هزار تن به 
ارزش یــک میلیارد و ۵۱۰ میلیون دلار 
۳۷۱درصد رشــد در وزن و ۹۰ درصد 

رشــد درارزش را نسبت به تیرماه سال 
گذشته داشته است ، چین با ۳۳۳هزارتن 
کالا بــه ارزش یک میلیارد و ۹۶میلیون 
دلار  نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
رشد ۱۴ درصدی در وزن و ۲۳درصدی 
در ارزش داشته است ، ترکیه با ۴۲۸هزار 
تــن کالا بــه ارزش ۴۸۷میلیون دلار 
افزایــش  ۲۶درصــدی در وزن و ۳۰ 
درصدی در ارزش را تجربه کرده است 
، آلمان با ۱۱۲هــزار تن کالا به ارزش 
۱۴۹ میلیون دلار رشد ۲۸ درصدی در 
وزن و کاهش چهار درصدی در ارزش 
داشــته  وســوییس با ۲۰۰ هزار تن به 
ارزش ۱۵۵ میلیون دلار ۱۰۰ برابر وزن 

بیشتر و ۲۷۸درصد ارزش بیشتر نسبت 
به تیرماه ســال ۹۹، کالا به ایران صادر 
کردند. لطیفــی درخصوص ترانزیت 
کالا از ایران افزود: درتیرماه امسال یک 
میلیون و ۱۱هزارتن کالا ی خارجی از 
مسیر ایران عبورکرده است که نسبت 
به کالای عبوری ازکشورمان درتیرماه 
۹۹ که ۶۸۲هزار تن بوده اســت رشد 
۴۸ درصدی داشــته است. و این میزان  
عبورکالا از کشورمان در مدت یک ماه ،  
طی سه سال گذشته یک رکورد به شمار 
می آید که امیدواریم با توجه به موقعیت 
کشورمان و مزیت ترانزیتی ، این رکورد 

افزایش پیدا کند.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار مطرح کرد:

افزایش تولید و اشتغال با جذب نقدینگی بنگاه های اقتصادی از طریق بورس

سخنگوی گمرک مطرح کرد؛
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